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سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی صبح روز 
گذشــته پس از چهار ماه از آغاز وزارتش مقابل خبرنگاران 
نشست و به پرسش های آنها پاسخ داد. بیشتر پرسش های 
خبرنــگاران درباره سانســور و ممیزی در حــوزه کتاب و 
ســینما، چگونگی و دلایل انتخاب مدیــران و معاونانش، 
ممنوع الکاری هنرمندان، ایجاد تعادل در تولیدات سینمایی، 
ســهمیه کاغذ در حوزه نشــر و مطبوعات، بیمه و مسکن 
خبرنــگاران و ... بود که البته بــه دلیل محدودیت وقت و 
تعدد ســوالات تعدادی از این پرســش های بی پاسخ ماند. 
نکتــه جالب توجه در این نشســت این بود که مســئولان 
برگزاری پرســش های اهالی رسانه را نه به ترتیب حضور در 
جلسه بلکه با تقسیم بندی خود میان پرسش های خبرنگاران 
خبرگزاری ها، روزنامه ها و صداوســیما، طرح می کردند که 
ایــن موضوع باعث اعتراض برخــی از خبرنگاران ازجمله 
نماینده روزنامه ســازندگی شــد و همیــن اتفاق هم باعث 
بی پاسخ ماندن تعدادی از پرسش ها شد که وزیر ارشاد قول 

داد به سوالات باقی مانده به صورت کتبی پاسخ دهد. 

 Wکمی صبر کنید
صالحی که برای دومیــن  بار به  عنوان وزیر به وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی پا گذاشــته در پاســخ به 
پرسش خبرنگار روزنامه ســازندگی درباره تفاوت 
انتخاب مدیــران و معاونــان زیرمجموعه اش و 
اینکه به نظر می رســد با حساســیت، دغدغه  
کمتر و ســهل گیری نسبت به دوره قبل دست 
به انتخاب آنها زده اســت و با این انتخاب ها 
در پایان دوره اش چه چیزی را می خواهد به 
یادگار بگذارد که تبدیل به فعالیتی ماندگار 
در این وزارتخانه شود، توضیح داد: »وقتی 
آقای انتظامــی در دوره قبل وزارت من 
وارد سازمان سینمایی شــدند خیلی ها 
فکر نمی کردند که می تواند در این حوزه 
کار کند. اما دیدیم که توانســت در این 
زمینه مدیریت مطلوبی داشته باشد. در 
این دوره هم مــن چنین رویکردی دارم 
و چــون نمی خواهم به صورت مصداقی 
وارد ماجرای مدیریت باشــم باید به این 
نکته اشــاره کنم که انتخاب مدیران )رائد 
فریدزاده( وزارت ارشاد به صورت انداختن 
سکه شــیر یا خط یا بررسی گزینه های اول 
در همان ابتدا نبوده اســت. من معتقدم باید در 
این زمینه کمی بیشتر صبر کرد و بعد نتیجه کار 
مدیــران را دید. به نظرم دوســتانی که انتخاب 
شــده اند مبتنی بر تغییر بافت و جوان گرایی بوده 
کــه بتوانند به  عنوان یک صاحب نظر در این عرصه 
معرفی شــوند. تغییرات فناورانه که پدیــد آمده ما را به 
سمتی برده که به سراغ نیروهای جدیدتری برویم که بتوانند 
با نســل جوان تر ارتباط بگیرند. من دوســت نداشتم اینحا 
بیایم تا آخرین لحظات مقاومت کردم که در این مسند قرار 
نگیرم اما وقتی مسئولیت را پذیرفتم به تمام معنا کار را جدی 
گرفتم. ممکن است انتصاب ها اشتباه باشد اما مبنایی داشته 
و براســاس آن پیش رفته است. حالا ممکن است آن مبنا 

اشتباه باشد«.
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سرمان را مث کبکل
در برف فرو نبریم

وزیر فرهنگ در اولین کنفرانس مطبوعاتی: 
متاسفانه اعتماد مردم به نظام حکمرانی
کمتر شده است. بدون اعتماد ذی نفعان

کاری پیش نمی رود

اولین مجمع عمومی سازمان زنان حزب کارگزاران سازندگی ایران 
با سخنرانی فائزه هاشمی، محسن هاشمی و سیدحسین مرعشی برگزار شد

اولین مجمــع عمومی ســازمان زنان حزب 
کارگزاران ســازندگی ایران با حضور اعضای 
این سازمان از سراسر کشور به ریاست فائزه 
هاشمی،  رئیس این سازمان،  پنج شنبه بیستم 
دی  ماه برگزار شد. در این مراسم سیدحسین 
مرعشــی،  دبیرکل و محسن هاشمی، رئیس 
کارگزاران سازندگی  شــورای مرکزی حزب 

ایران، سخنرانان ویژه این نشست بودند.
فائزه هاشــمی، رئیس سازمان زنان حزب 
کارگزاران سازندگی ایران در این مراسم با بیان 
اینکــه زنان به تقویت روحیه و اعتماد به نفس 
نیــاز دارند، گفــت: برابــری، یعنی کاهش 
دادن قید وبندهــای قانونی و عرفی و حذف 

ســقف های شیشه ای از ســر راه زنان که اگر 
این اتفاقات بیفتد به برابری بیشــتر نزدیک 
می شویم. محور بعدی ستم و تبعیض است. 
وقتــی آزادی وجود نــدارد، نبــود آزادی و 
برابری می تواند به ظهور ستم و تبعیض منجر 

شــود. البته وقتی می گوییم ستم فقط منظور 
ســتم حکومتی نیست و این ستم می تواند در 
خانواده، جامعــه، حکومت، قوانین یا عرف 
هم باشد. ما تلاش می کنیم که به سمت قانون 

عادلانه برویم.

فائزه هاشــمی با بیان اینکه در این ارتباط 
دو نگرش وجود دارد،  تاکید کرد: یکی نگرش 
تدریجی؛ یعنی کم کم باید این تبعیض ها رفع 
شــود و به اصلاح قانون برسد که در رابطه با 
جمهوری اسلامی تا حــدودی موفقیت آمیز 
بوده ولی نسبت به 40 سال  و تلاشی که زنان 
ما می کنند و پیشرفت هایی که در زمینه علم و 
دانش پیدا کردند بسیار ناچیز بوده است. یک 
روش دیگر هم می تواند همزمان باشــد و آن 
اصلاح قانون است،  به  شدت تلاش می کنیم 
قانون، مصوبــات، بخشــنامه های دولت و 
مسائلی که به  عنوان اسناد رسمی کشور وجود 
دارد، اصلاح شــود که ایــن اصلاح قانون به 
سمت اصلاح فرهنگ همچنین اصلاح کردن 
عرف هایی که می تواند، ســتم و نابرابری ها را 

افزایش بدهد یا تقویت کند، می رود.  
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سال هفتم  شماره 021884
بررسی رویدادهای سیاسی ایراندوشنبه  24 دی 1403 میهن
دیدگاه: یادداشت سیاسی

رئیس جمهور پزشکیان با مطرح کردن ایده  »وفاق 
ملی« سعی دارد تا به مثابه  پُلی بین نیرو های مختلف 
اجتماعی- سیاسی عمل کند. حقیقتاً پیشبرد این ایده 
مخاطراتی را برای دولت »عدل و انصاف« ایشان در 

پی دارد. این خطر از دو سو قابل تامل است.
یک: از دســت دادن پشــتوانه  نیروهای سیاسی 
نزدیک به دولت که از ماحصل جا ماندن افراد نزدیک 
به ایشــان از قدرت و عدم توان تاثیرگذاری در فرآیند 

سیاست ورزی دولت حاصل می شود.
دو: در نبــود نیروهای هم راســتا بــه قدر کفایت 
در دولــت می توانــد برآینــد تصمیمــات و عمل در 
دولت هم راســتا بــا ایده های ابتدایــی رئیس جمهور 
نباشــد. اما به گمانم مخاطره  اصلــی گفتمان دولت 
دکتر پزشــکیان در کم بها دادن به نیروهای هم راســتا 
نیست. بلکه پاشنه آشیل مخاطره  آمیز گفتمان ایشان 
در تقســیم قدرت دولت با جریاناتی است که از تمام 
ارکان های حاکمیت، تنها دولت را در دســت ندارند. 
یعنی ســهیم کردن آن بخش از نیرو های سیاسی که 
در انتخابات هــای اخیــر با گرفتــن 3 و 5 درصد از 
کل واجدین شــرایط صندلی در بهارستان را اشغال 
می کنند و عادت به تصرف شغل های حاکمیتی که از 
پاسخگویی بی نیازند و ناتوان در بسیج آحاد ملت در 
انتخابات برای خود هستند را سهیم در قدرت می کند 
امــا نماینــده ای از آن 50 درصدی کــه در انتخابات 

شرکت نکردند در دولت نیست.
 آیا وفاق با شــراکت اقلیــت اجتماعی حاکم در 
تمام ارکان قدرت شــکل می گیرد یا با همبستگی و 
ســهم دادن به آن بخش از جامعه که 50 درصد هم 

هستند؟
جناب آقای دکتــر ظریف با پذیرش محدودیت ها 
در مشارکت دادن به آن دسته از نیروهای سیاسی که 
مطالبات آن 50 درصد را پرچمداری می کنند با بیان تز 
»گفت وگوی ملی« بر آن شدند تا فتح البابی کنند برای 

ایجاد مفاهیم مشترک در بین الاذهان جامعه.
به بیانی »مصلحت عمومی« که نقطه  مشــترک هر 
»دولت وفاق« است را حداقل باید به پدیده ای قابل فهم 

و مهم تر از آن قابل قبول در بین آحاد ملت تبدیل کرد.
درست اســت که »مصلحت عمومی« این »خیر 
کبیــر« از هیچ دری جزو »گفت وگوی ملی« حاصل 
نمی شود اما باید پذیرفت که این گفت وگوها آدابی دارد 
که یک سوی آن ایجاد فضای امن غیرقضایی است و 

سوی دیگر آن، برابری امکان بیان نظر.
یعنی در شــرایطی که طیف در قدرت، صدا وسیما 
دارد، روزنامــه ارزان دارد، خبرگزاری دارد و گروهی 
دیگر ایران اینترنشــنال دارد، هزاران سایت خبری و 
تحلیلی خوش آب و رنگ و صدها شــبکه  ماهواره ای 
دارد. امــا اکثریــت جامعه چیزی جز شــبکه های 
اجتماعی فیلتر شــده خود ندارند کــه البته در آن هم 
بابــت اعلام  نظــر اطمینان از مصونیــت قضایی هم 

ندارند.
آخر چگونه »دولت وفاق« همراه با »گفت وگو ی 

ملی« در این شرایط شکل می گیرد؟
از این رو که تمام مشکلات ما انسان ساز است پس 
احتمال آن هم هســت که انسانی حل شود. اما بیاییم 
از جنباندن کوه هــا صرف نظر کرده و به امر واقع نظر 

کنیم.
واقعیتی که به ما می گوید هیچ راهی برای مداخله  
پرچمــداران آن 50 درصــد روی گردانده از انتخابات 
امســال در دولت چهاردهم امکان پذیر نیســت. اما 
نشــانه های ایجاد گفت وگو با گســترش پلتفرم های 
مناظره و گفت وگومحور در شــبکه های اجتماعی  و 
دیگری رفع فیلتر از دو اپلیکیشــن کاربردی می تواند 
نشانه های ایجاد بستر واقعی برای گفت وگوهای ملی 

باشد.
بیاییم برای ایران یاریگر دولتی باشــیم که اگر تنها 
دســتاوردش رفع فیلتر از سوشیال مدیا باشد، باز هم 
خدمت شــایانی به ایران محسوب می شود. گوی که 

دِین اش را ادا کرده است.

آیت الله محســن غرویان در گفت وگو بــا خبرآنلاین: 
تندروها طیفی هستند که از زمان آیت الله مصباح یزدی 
چنین تندروی هایی داشتند و افکارشان تند و خشن بود. 
با رفتن آیت الله مصباح، پایداری ها تضعیف شدند. ولی 
همچنان آن افکار را داشــته و ادامه می دهند. خودشان 
هم حس می کنند که ملت با این ها نیستند و دارند دست 

و پایی می زنند. 

تضعیف پایداری ها 
مسعود پزشــکیان رییس جمهور در اولین جلسه هیات امنای 
صندوق توســعه ملــی: از همان آغاز رســمی فعالیت دولت 
چهاردهــم به طور جدی بــه دنبال رفــع ناترازی های انرژی 
هستیم، اما تا امروز از هر راهی که خواستیم اقدام کنیم با یک 
مشکل دیگر مواجه شده ایم. اینکه ما منابعی داشته باشیم اما 
به دلیل عدم پیش بینــی راهکارهای اجرایی نتوانیم از آن برای 

حل مشکلات حاد کشور استفاده کنیم، منطقی نیست.

جدیت در رفع ناترازی ها
روزنامه انگلیســی زبان تهران تایمز، وابسته به سازمان 
تبلیغات، نوشت: واشــنگتن پست روز جمعه مقاله ای 
منتشــر کرد که پر از ادعا های بی اســاس بود، از جمله 
اینکه آیت الله خامنه ای بیمار اســت و پسرش، مجتبی 
خامنه ای به  عنوان جانشین او توسط »روحانیون مسن« 
انتخاب شده اســت. ادعا های مقاله به  راحتی قابل رد 

هستند.

ادعاهای کذب

گــروه سیاســی: موضــوع FATF از آن جمله مســائلی اســت که 
سال هاست در هاله ای از ابهام به سر می برد. کمااینکه پس از سال ها 
مسعود پزشــکیان در اولین نشســت خبری خود از تصمیم برای به 
جریان انداختن مجدد آن در مجمع تشــخیص مصلحت نظام خبر 
داد تا دیروز که بالاخره بعد از حدود 5 ماه از آن وعده، سیدمحســن 
دهنوی، ســخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام از آغاز بررسی 
کارشناســی لوایح پیوستن ایران به کنوانســیون مقابله با تامین مالی 
تروریسم )CFT( و کنوانســیون پالرمو در کمیسیون های تخصصی 
دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد. به گفته او در این 
مرحله، بندهای مختلف لوایح مذکور مورد بحث و بررسی های فنی، 
تخصصی و کارشناســی قرار می گیرد. همچنین گزارش کارشناسی 
دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره لوایح CFT و پالرمو 
پس از نهایی  شدن برای جمع بندی و اظهارنظر در اختیار کمیسیون 
مشترک مجمع تشــخیص مصلحت که متشکل از اعضای منتخب 

مجمع است، قرار می گیرد.
ایــن درحالی اســت کــه چنــد روز پیش 
آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در آغاز جلســه صحن مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام به موافقت رهبری با درخواست 
رئیس جمهور برای بررســی مجدد پیوستن ایران 
به FATF  اشــاره کرد. هفته گذشــته هم فاطمه 
مهاجرانی، سخنگوی دولت چهاردهم در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: »بــا هماهنگی قوا 
و دســتور مقام معظم رهبــری FATF به مجمع 
تشخیص برگشته است. امیدواریم با درایتی که 
در مجمع اســت، بتوانیم این موضوع را به نتیجه 
برســانیم. این موضوع  )تصویــب اف ای تی اف( 

بلافاصله بعد از تصویب، تاثیر خودش را نخواهد گذاشــت اما مسیر 
مبادلات را تســهیل خواهد کرد. به دنبال آن هستیم که بهترین مسیر 

را انتخاب کنیم«.
البتــه در این چند مــاه، دولت بارهــا در این  بــاره از تریبون های 
مختلف صحبت کرده بود و بنا به گفته قوه مجریه، دو معاهده پالرمو و 
اف ای تی اف باقی مانده که باید به آن بپیوندیم. بنابراین باز شدن پرونده 
FATF در مجمع تشخیص، می تواند ســیگنال تازه ای از برنامه دولت 

چهاردهم برای حل وفصل روابط ایران و FATF باشــد. اتفاق مهمی 
که با روی کارآمدن دولت مسعود پزشکیان و حضور عبدالناصر همتی 
 FATF در وزارت اقتصاد کم وبیش قابل پیش بینی بود. زیرا همکاری با
مهم است و توصیه های این کارگروه از سوی بسیاری از کشورها جدی 
گرفته می شود. اگر کشــوری در لیست خاکستری و سیاه FATF قرار 
بگیرد، شــانس ادغام در نظام بانکی جهانی را از دســت خواهد داد. 
کاهــش مبادلات تجاری بین المللی، تحریم های اقتصادی از ســوی 
صندوق  بین المللی پول، بانک جهانی،ADB و البته ســایر کشورها از 

دیگر پیامدهای قرار گرفتن در لیست سیاه و خاکستری است.
ماجرای FATF سال هاســت کــه بلاتکلیف اســت؛ ایران در 
سال های پس از برجام برای نخستین  بار از لیست سیاه خارج شد 
و به لیست خاکستری رفت تا کره شمالی در لیست سیاه تنها بماند. 
 FATFاما با نامشخص ماندن تکلیف دو لایحه از لوایح چهارقلوی
ایران باز هم به لیســت سیاه بازگشــت. دو لایحه پالرمو )مقابله با 
جرائــم ســازمان یافته( و کنواســیون CFT مقابله بــا تامین مالی 
تروریسم پس از تصویب در مجلس دهم از سوی شورای نگهبان رد 
شد و با اصرار مجلس بر مصوبه اش به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام رفت که از سال های ۹۷-۹۸ تاکنون همچنان بلاتکلیف مانده 
است. از چند ســال گذشته موضوع پیوستن ایران به کارگروه ویژه 
اقدام مالی در مجمع تشخیص مصلحت نظام در دست بررسی قرار 

گرفت و مسکوت ماند.

 Wپافشاری بر تصمیمات غلط
در طول سال های گذشــته طرح ها و برنامه های زیان باری در 
دولت و مجلس تصویب شــده که نتیجه اش فقــط برای گروهی 
اندک ســودمند بوده امــا حکومت و مردم فقط زیــان دیده اند، با 
این حال بر ادامه این تصمیم های غلط اصرار شــده است. به طور 
مثال FATF یکی از این تصمیم های غلط اســت که چند ســال به 
اقتصاد کشــور زیان وارد آورد. تردید درباره بررســی لوایح مبارزه 
با پولشــویی و تامین مالی تروریسم در مجامع عالی تصمیم گیری 
کشور در سال های اخیر و به جا گذاشتن زیان سنگین روی دست 
بخش خصوصی، نمونه بــارزی از عدم تــوان تصمیم گیری نظام 
حکمرانی در موردی است که امکان حذف صورت مساله برای او 
میسر نیست. هفته گذشته عبدالناصر همتی در کانال تلگرامی اش 
نوشــت: »از رئیس جمهور محترم شــنیدم مقام معظم رهبری در 
زمینه موضوع FATF با طرح مجدد لوایح پالرمو و CFT در مجمع 

تشــخیص مصلحت موافقت فرموده اند«. ســاعتی بعد مسعود 
پزشکیان نیز در جمع هیات رئیسه اتاق های بازرگانی گفت: » لایحه 
FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام مجدد بررسی می شود و 

امیدواریم که بتوانیم با همکاری های مشترک بستر را برای سهولت 
در فعالیت هــای اقتصادی را ایجاد کنیــم«. به این ترتیب می توان 
امیدوار بود کــه دولت چهاردهم بتواند قفل زنگ زده اقتصاد ایران 
را بــاز کند. اما در این زمینه دو نکته قابل طرح اســت: اول اینکه 
مســئول تحمیل این میزان هزینه به مردم کیست؟ نکته دیگر اینکه 
در چنین شرایطی به کرات افراد غیرمتخصص در زمینه ابعاد فنی 
موضوع اظهارنظر کرده یا نظر خود را بر استنباط های موضوعی بنا 
می کنند. مصطفی میرسلیم یکی از این افراد است که اخیرا گفته: 
»اگر پیوستن ما به FATF باعث لطمه به حرکت های آزادی بخش 
شود، پیوســتن به آن صحیح نیست«. در این گزارش گفت وگویی 
اختصاصی با دکتر حمید قنبری به این پرســش پاســخ داده ایم که 
اصولًا چرا چنین تصمیم های زیان باری گرفته می شود تا زیان های 

آن چند نسل را درگیر  کند؟
در همین راستا سیدمحمد صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام که موافــق تصویب پرونده FATF اســت در گفت وگویی که با 
خبرآنلاین داشته، درباره این موضوع تاکید کرده است: »فکر می کنم 
برای حل مشــکلات کشور حتماً این دو پرونده باید فعال شوند و به 
  FATF صورت جدی پیگیری شــوند. منتها چه  بسا در برخی موارد
مهم تر باشــد چراکه اگر حتی تحریم ها رفع شــوند ولی FATF حل 
نشــود، مجدداً مبــادلات بانکی و خارجی مــا و در واقع ارتباطات 
اقتصادی خارجی همچنان با مشــکل مواجه می شود. بنابراین فکر 
می کنم با توجه بــه اینکه دولت جدید این قضایا را می داند، هر دو را 
پیش می برد و و امیدوار هستیم که به سمت حل مشکلات اقتصادی 
کشــور حرکت کنیم«. بحث FATF مخالفانی قدیمی و دیرینه  مانند 
مصطفی میرسلیم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز دارد. به 

نظر میرسلیم سازگار نبودن مفاد FATF با قانون اساسی و نگاه ایران 
در مبارزه با استکبار و صهیونیسم، علت اصلی تصویب نشدن آن در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام است. البته او در گفت وگویی که با 
خبرآنلاین داشــته اســت به مباحث اعتقادی هم اشاره می کند و در 
نهایت به این نتیجه می رسد که حتی اگر سخت باشد باید برابر آمریکا 
و اسرائیل مقاومت کرد. چندی پیش هم غلامرضا مصباحی مقدم به  
عنوان یکی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام کرده بود 
که قرار شده با مجمع تشخیص مصلحت، نامه نگاری انجام دهند تا 
بحث FATF  دوباره مطرح شود. او همچنین به ایلنا گفته بود: »آقای 
پزشــکیان خودشان عضو مجمع تشــخیص مصلحت هستند و در 
جلسات حضور پیدا می کنند، از FATF دفاع خواهد کرد و مجمع هم 

آن را تصویب می کند«.
غلامرضا تاجگــردون، رئیس کمیســیون برنامــه بودجه و 
محاسبات مجلس هم اظهار امیدواری کرده که پزشکیان هرچه 
زودتــر موضوع پیوســتن بــه FATF را مورد 
پیگیری قرار دهد. به گفته او پیوســتن ما به 
FATF باعث می شــود تا مبادلات بانکی ما 

با ســهولت بیشتری انجام شــود و در نتیجه 
تجار ما از این حیث شــرایط بهتری را تجربه 
خواهند کرد ســپس مجید انصاری، معاون 
حقوقــی رئیس جمهور نیز در ایــن  باره روند 
رایزنی ها را اعلام کرد. صادق آملی لاریجانی، 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام حدود 
دو هفته پیــش هم در جمع فعالان اقتصادی 
بخــش خصوصی تاکیــد کرد کــه  با وجود 
تحریم ها، اف ای تی اف و ســوئیفت اثرگذاری 
خاصی نــدارد و از 4۲ قانون FATF 40 مورد 
 FATF آن در کشور اجرا می شــود. آملی لاریجانی یادآور شد که
بیش از 40 مورد را شــامل می شود و یک قرارداد هم نیست یک 
کار اقدام مشترک است. وی افزود: بر حسب تدبیر رهبر انقلاب، 
اگر هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام اشکالی 
در مصوبات مجلس از حیث سیاست های کلی یا مغایرت با آنها 
بدان، موضوع را به شــورای نگهبان اعلام می کند. مطابق بند ۲ 
اصل ۱۱0 قانون اساسی، موضوع نظارت در اجرای سیاست های 

کلیه ابلاغی را پیش بینی کرده است.
بــه هر ســو، اف ای تی اف به  طور رســمی ایران را بــه دلیل عدم 
شفافیت در سیســتم مالی و ضعف های نظارتی در لیست سیاه خود 
قرار داد و این امر باعث شــد، تجارت خارجی ایران و دسترســی به 
منابع مالی بین المللی به  شدت محدود شود. با روی کار آمدن دولت 
حســن روحانی و آغاز مذاکرات هسته ای که منجر به امضای برنامه 
جامع اقدام مشــترک)برجام( در ســال ۲0۱5 شد، تلاش هایی برای 
بهبود روابط ایران با FATF صورت گرفت. در سال ۲0۱۶ ایران به  طور 
 FATF رسمی متعهد شد، اقدامات لازم برای تطبیق با استانداردهای
را انجام دهد. به  عنوان بخشــی از این همــکاری، ایران تلاش کرد، 
قوانین جدیدی در زمینه مبارزه با پولشــویی و تامین مالی تروریسم 
تصویب کند. این اقدامات باعث شدFATF  ایران را از لیست سیاه به 
لیست خاکستری منتقل کند.  در پی توافق باFATF دولت ایران چهار 
لایحه اصلی را برای تطبیق قوانین داخلی با استانداردهای بین المللی 
مبارزه با پولشــویی و تامین مالی تروریسم به مجلس ارائه کرد. این 
چهار لایحه شــامل لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی، لایحه 
اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریســم، لایحه الحاق ایران به 
کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( و لایحه الحاق ایران 
به کنوانســیون پالرمو اســت. با این  حال با تعلل ایران در تصویب و 
اجرای کامل لوایح  FATF این نهاد در فوریه ۲0۲0 تصمیم گرفت، ایران 

را مجدداً به لیست سیاه خود بازگرداند.

سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام از آغاز بررسی های لوایح پالرمو و CFT در این مجمع خبر داد  

شفافیت مسیر  در 

یاری گری دولت
چگونه می توانیم به دولت کمک کنیم؟ 

سعید منصوری
 فعال اجتماعی و سیاسی

عضو حزب کارگزاران سازندگی خراسان  شمالی  
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گفت وگو در ژنو

رجب طیــب اردوغان، رئیس جمهور ترکیــه در کنگره حزب 
عدالت و توسعه در شهر شــانلی اورفا )جنوب شرقی ترکیه( 
ســخنرانی و در جریان ســخنرانی خود با خواننده مشــهور 
ترکیــه ای »ابراهیم تاتلیســس« گفت وگو کــرد. این خواننده 
مشهور از اردوغان پرسید که آیا در انتخابات ریاست جمهوری 
آینده نامزد خواهد شد یا خیر. اردوغان به او پاسخ داد: »اگر 

شما طرفدار آن هستید، پس من هم طرفدار آن هستم«.

رســانه های لبنان گزارش دادند که نمایندگان اپوزیسیون در 
پارلمان تصمیم به حمایت از فؤاد المخزومی، نماینده لبنانی 
در رایزنی های الزام آور پارلمانی برای تعیین نخست وزیر طی 
روز دوشنبه گرفتند. این تصمیم در راستای سخنرانی »ژوزف 
عون«، رئیس جمهــور منتخب لبنان پس از ادای ســوگند 
در پارلمــان و تعیین چارچــوب کاری دوره آتی لبنان برای 

همکاری با دولت اتخاذ شده است.

یون سوک یول، رئیس جمهوری استیضاح شده کره جنوبی 
از حضور در نخســتین جلسه اســتماع دادگاه استیضاح 
قانون اساسی خود اســتنکاف کرد و غایب ماند. وکلای 
یــون اعلام کردند که وی بنا بر دلایل امنیتی در نخســتین 
جلسه استماع دادگاه استیضاح خود حاضر نمی شود. قرار 
است پنج جلسه استماع درخصوص استیضاح یون از روز 

سه شنبه تا چهارم برگزار شود. 

غیبت »یون« در دادگاهمعرفی گزینه نخست وزیری لبناننامزدی دوباره اردوغان 

گروه بین الملل:  گفت وگوهای ایران با تروئیکای اروپا )انگلیس، آلمان 
و فرانسه( موضوعی است که با شــروع به کار دولت چهاردهم وارد 
فاز جدیدی شد و در این راستا اظهارات کارشناسان و مقامات حوزه 
دیپلماســی کشــورمان به صورت واضح بر این اصل استوار است که 
این دسته از گفت وگوها برای حل وفصل اختلافات می تواند راهگشا 
و مفید واقع شــود. در این راستا، شــهر ژنو ۲4 و ۲5 دی  ماه )۱۲ و 
۱3 ژانویه( میزبان دور ســوم گفت و گو های ایران و سه کشور اروپایی 
عضو برجام همچنین معاون مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
خواهــد بود. گفت و گو هایی که دور نخســت آن مهرماه در حاشــیه 
هفتادونهمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک و دور 
دوم هم نهم آذرماه در ژنو برگزار شــد. یــک روز قبل از برگزاری دور 
دوم این گفت وگوها )پنج شــنبه هشــتم آذرماه( نیز نشستی با حضور 
کاظــم غریب آبادی، معــاون حقوقی و بین الملــل همچنین مجید 
تخت روانچی، معاون سیاســی وزیر خارجه کشورمان با انریکه مورا 

معاون مسئول سابق سیاست خارجی اتحادیه اروپا برگزار شد. 
در این راستا، یک ســخنگوی اتحادیه اروپا در آستانه دور جدید 
گفت وگوهای ایران و ســه کشور اروپایی )انگلیس، فرانسه و آلمان( 
به ایرنا گفت که ایــن اتحادیه به  عنوان هماهنگ کننده برجام، ارتباط 
منظم خود بــا ایران را حفظ کــرده و همین موضــع بیانگر احتمال 
حضور نماینده اتحادیه در نشســت آتی اســت. به گــزارش ایرنا از 
ســوی دیگر کاظم غریب آبادی، معاون حقوقــی و بین الملل وزارت 
امور خارجه عنوان کرد که این گفت وگوها برای بررســی موضوعات 
و تعیین چارچوب هاســت. وی افزود که هنوز نمی توان درباره نتیجه 
آن پیش بینی کرد. در این بین باید توجه شــود که دور دوم گفت وگوها 
از سوی ســیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان »طوفان 
فکری« توصیف شــد. همچنیــن غریب آبادی که همــراه با مجید 
تخت روانچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه، ریاست هیات ایرانی 
در دور دوم گفت وگوها با اروپایی ها را بر عهده داشــت، پس از پایان 
نشست تأکید کرد که »ما قاطعانه به پیگیری منافع مردم خود متعهد 
هســتیم و ترجیح ما مسیر گفت وگو و تعامل است.« همچنین اعلام 
شد که این گفت وگوها در آینده نزدیک ادامه خواهد یافت و حالا دور 

سوم این گفت وگوها را در این راستا شاهد هستیم. 
از سوی دیگر اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه ۱۷ 
دی  ماه در نشست هفتگی خبرنگاران اعلام کرد که طیف گسترده ای از 

موضوعات اعم از موضوعات منطقه، روابط دوجانبه با اتحادیه اروپا 
و موضوع هسته ای در دور سوم گفت وگوها بحث خواهد شد و افزود 
که این گفت و گو ها ادامه روندی است که از قبل توافق شده بود و گام 
دیگری در روند گفت و گو بین ایران و سه کشور اروپایی قلمداد می شود 
و موضوع هســته ای و رفع تحریم ها هم یکی از موضوعات مطرح در 

این گفت وگوها به  شمار می رود. 

 Wبا آمریکا چه کنیم؟
نکته ای که در این میــان و درخصوص این گفت وگوها میان ایران 
و اروپا باید مدنظر قرار بگیرد این است که مقامات کشورمان، سعی 
دارند به هر ترتیب که شــده این پیام را مخابره کنند که نشســت پای 
میــز با اروپایی هــا )دیپلمات های انگلیس، فرانســه و آلمان( صرفاً 
یک گفت وگو برای فهم دقیقاً از مشــکلات طرفین است و نباید بدان 
لفظ مذاکره اطلاق شــود. اینکه لفظ مذاکره باید مورد استفاده قرار 
بگیرد یا گفت وگو، موضوعی اســت که تحلیل آن از حیث ماهوی و 
شکلی نیازمند بررسی مولفه های مشخص است اما موضوع این است 
که به نظر می رســد، اروپایی ها در حال پیــش بردن یک روند جدا از 
کســیوس در گزارش اخیر  ایالات متحده هســتند. در این خصوص آ
خود که شامگاه دوشنبه هفته گذشته منتشر شد با اشاره به مصاحبه 

اخیر ســیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه ایران با شبکه مرکزی 
چین و اظهارات او مبنی بر آمادگی و خواست ایران برای از سرگیری 
مذاکرات با قدرت های جهانی ازجمله آمریکا برای رســیدن به توافق 
هسته ای تازه، نوشــت: »با وجود همه بحران های جاری در سراسر 
جهان، دیپلمات های ارشد تروئیکای اروپایی خواستار توافق هسته ای 
کسیوس آمده است که »هیات های  تازه با ایران هستند«. در گزارش آ
اروپایی در دیدار اخیر خود با مقامات ایرانی در ژنو، تهران را به فعال 
کردن مکانیسم ماشه تهدید کرده اند. هیات ایرانی نیز در پاسخ تهدید 
اروپا اعلام کرده در صورت فعال شــدن مکانیسم ماشه از پیمان عدم 
اشاعه تسلیحات هسته ای خارج خواهد شد«. همین مطلب می تواند 
گویای آن باشد که اروپایی ها به دنبال آن هستند تا یک مسیر جدا از 
ایالات متحده که قرار اســت چندی دیگــر ترامپ آن را برای مدت 4 
ســال هدایت کند، انتخاب کرده اســت. این در حالی است که هنوز 
مشــخص نیســت، رویکرد ترامپ در قبال ایران و در مورد مواجهه 
با تهران چگونه خواهد بود. فارغ از این مســائل باید توجه شــود که 
ایالات متحده و مدل برخورد آن با ما و بالعکس، مساله ای است که به 
نظر می رسد در آینده نه  چندان دور مشخص خواهد شد و البته که باید 
به گزاره ای به نام رژیم اسرائیل هم در این خصوص توجه کرد که سعی 

دارد، ایران را وارد جنگ و تقابل با آمریکا کند. 

سومین دور از گفت وگوهای ایران و تروئیکای اروپایی در سوئیس به مدت دو روز آغاز می شود 

دیدگاه: گزارش خارجی

شولتس و راست افراطی
همزمان با معرفی اولاف شولتس به  عنوان نامزد 

صدراعظمی، مردم آلمان علیه حزب آ.اف.د به خیابان آمدند

کنگره حزب سوســیال  دموکرات آلمــان )SPD( در 
برلین برگزار شــد و اولاف شــولتس، صدراعظم کنونی 
این کشــور به  عنوان نامزد صدراعظمــی این حزب برای 
انتخابات پارلمانی در تاریخ ۲3 فوریه تایید شد و انتخاب 
او در این رای گیری درون حزبی با مخالفت  اندکی از سوی 
نمایندگان حزب مواجه بود اما اکثریت قابل  توجهی به این 
سیاستمدار ۶۶ ساله رای دادند. صدراعظم آلمان طی یک 
سخنرانی ضمن آنکه حزب مذکور را »حزب مردم عادی« 
توصیف کرد، گفت: »آلمان بر ســر یک دوراهی ایستاده 
اســت و انتخابات آتی یک تصمیم گیری سرنوشت ســاز 
تلقی می شود«. شولتس با اشــاره به رقیب اصلی خود، 
حزب محافظه کار اتحادیه دموکرات مسیحی و سوسیال 
مســیحی)CDU/CSU( افزود: »این حزب در سیاستی 
که برای ۱0 درصد بهتر جامعه تنظیم شده، شرکت می کند. 
همچنین مشخص نیســت این حزب از چه چیزی دفاع 
می کند، در عین حال سیاســت های روشنی برای مقابله 
با کمبود نیروی کار در کشور یا گذار به سمت انرژی های 
پاک ایجاد نکرده است«. صدراعظم آلمان چند روز پس 
از لفاظی های »دونالد ترامــپ«، رئیس جمهور منتخب 
آمریــکا درباره گرینلند گفت: »من خواســتار محافظت 
از اصول مرزهای مســتقل هســتم. این یک اصل است 
کــه هر دولتی باید آن را رعایــت کند، چه دولت کوچک 
و چــه بزرگ و قدرتمنــد. هیچ کشــوری حیاط خلوت 
دیگری نیست. هیچ کشوری نباید از همسایگان بزرگ تر 
خود بترســد. این بخش اصلی چیزی اســت که ما آن را 
ارزش های غربی می نامیم«. اولاف شولتس در ماه نوامبر 
با اخراج »کریستین لاندر« وزیر دارایی سابق آلمان عملًا 
به ائتلاف حاکم در این کشور که از سال ۲0۲۱ بر سر قدرت 
آمده بود، پایان داد. او همچنین در اواخر ماه نوامبر پس از 
جنجال های فراوان از سوی حزب خودش به  عنوان نامزد 
صدراعظمی معرفی شد. پیش از آن، این حزب به مدت ۲ 
هفته بحث هایی علنی مبنی بر این داشت که آیا »بوریس 
پیســتوریوس« وزیر دفاع که محبوبیت بیشتری دارد باید 
به  عنوان جایگزین شولتس مطرح شود یا خیر؛ بحثی که 
به اختلافات سیاســی این حزب دامــن زد. این در حالی 
است که نشست دو روزه حزب »آلترناتیو برای آلمان« یا 
»آ.اف.د« از جناح راست افراطی در ریزا واقع در استان 
شرقی زاکسن با اعتراضات گسترده ای همراه بود که باعث 
تأخیر در آغاز آن شــد. پلیس اعلام کرد که انتظار می رود 
تا ۱0 هــزار نفر در مقابل مرکز کنوانســیون تجمع کنند. 
ماشــا مایر، یکی از ســازمان دهندگان اعتراضات گفت: 
»ما خیابان های ریزا را با تنوع، همبســتگی و گشودگی 
پر کرده ایم«. صبح شــنبه، پلیس وضعیــت را »پرجنب 
و جوش« امــا عمدتاً آرام توصیف کــرد. مخالفان گروه 
افراطی آ.اف.د که در هوای ســرد به آن مکان آمده بودند، 
شــعارهایی مانند »نه به نازی ها« سر می دادند. در برخی 
موارد، معترضان تلاش کردند از موانع پلیس عبور کنند و 
پلیس با استفاده از اسپری فلفل و ضرباتی پراکنده، برخی 
تجمع ها را متفرق کرد. بــا این حال حزب آ.اف.د آلمان 
تایید کرد که »آلیس وایدل« به  عنوان نامزد صدراعظمی 
معرفی می شود. در این نشست قرار بود ۶00 نماینده، بیانیه 
جدیــد حزب را تصویب کرده و به طور رســمی وایدل را 
برای صدراعظمی معرفی کنند. نســخه پیش نویس این 
مانیفست شــامل خروج آلمان از یورو و اعمال سیاست 
مهاجرتی سختگیرانه است. این اولین  بار در تاریخ حزب 
آ.اف.د اســت که با انتخاب یک نامزد رسمی برای مقام 
صدراعظمی، ادعای دســتیابی به این ســمت را مطرح 
می کند. نظرســنجی هایی که پیش از برگزاری انتخابات 
همگانی زودهنگام ۲3 فوریه در آلمان انجام شــده، نشان 
می دهند که آ اف د با حدود ۲0 درصد حمایت در جایگاه 

دوم قرار دارد. 
دویچه  وله
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به مناسبت سالروز تاسیس شرکت آبفا  

  تور خبری با عنوان 
» کاروان روایان آب« برگزار شد 

یزد - ســیدمحمدجواد عرفان فر: خبرنگاران با عنوان 
»کاروان روایان آب« به مناســبت ســالروز تاســیس 
شرکت آبفا از طرح های شاخص آبرسانی استان بازدید 

کردند.
»جلال علمدار« طی دو سال ونیم گذشته ۱۷0 هزار 
مترمکعب مخزن جدید درحال اضافه شــدن است که 
با بهره برداری از این مخازن، این ظرفیت به حدود 35 
ســاعت برای تامین آب پایدار اضافه خواهد شــد، در 
ادامه تصریح داشــت : از اول انقلاب تاکنون ۱۱5 هزار 
مترمکعب مخزن در شهر یزد ایجاد شده بود که حدود 
۱۶ ساعت آب پایدار در استان را در صورت قطعی آب 

انتقالی فراهم می کرد.
مدیرعامــل آبفا  با اشــاره به ایجــاد تحولی بزرگ 
در تامیــن آب پایدار یزدی ها اظهار داشــت : هم اکنون 
۲50 طرح در شــرکت آبفا با ســرمایه گذاری ۱0 هزار 
میلیارد تومان در سراســر استان در ژحال اجراست که 
بزرگ ترین آنها طرح رینگ آبی شهر یزد، طرح آبرسانی 
مناطق حســن آباد، ملاصدار و اکرم آباد در شهر یزد و 

طرح های آبرسانی به اردکان و میبد است.
وی در ادامــه بیان داشــت : عملیات اجرایی طرح 
رینگ شهری در سال ۱400 آغاز شده و تاکنون حدود 
۹0 درصد پیشرفت فیزیکی داشــته است از مهم ترین 
طرح های در دست اجراست که با لوله گذاری به طول 
۱۶5 کیلومتــر خط انتقال و شــبکه توزیــع ۱۷0 هزار 
مترمکعب، مخزن ذخیره آب و ۲ ایستگاه پمپاژ با هدف 
تامین و ذخیره ســازی آب شــرب و بهداشتی و توزیع 

عادلانه کیفی و کمی آب شرب در دست انجام است.
به گفته این مقام مســئول شــهر یزد در زمان پیک 
ســال گذشــته به رغم وجود آب انتقالی حدود 3400 
لیتر در ثانیه مصرف آب شهر یزد بود که به رغم کسری 
حدود ۶00 لیتر در ثانیه، با تدابیری که اندیشــیده شده 
بود توانســتیم پیک مصرف را بدون قطعی و تنش آبی 

سپری کنیم.
علمدار با بیان اینکه  شــرایط تامین آب در اســتان  
بحرانی است و هم اکنون قریب به 50 درصد آب شرب 
مورد نیاز استان از آب انتقالی و مابقی از آب چاه های 
قابل شرب در استان تامین می شود؛ خاطرنشان کرد: با 
اتمام ساخت این مخازن و اجرای طرح رینگ شهری 
آبرسانی شهر یزد تا خردادماه سال آینده و قبل از پیک 
مصرف در تابستان آینده و با افزایش ظرفیت مخازن یزد 
با افت فشــار آب خداحافظی و شاهد توزیع مناسب و 
یکسان آب با کیفیت در تمام مناطق شهر یزد خواهیم 

بود.
مدیرعامل آبفا  در جریان بازدید از طرح آبرسانی از 
چاه های جدید جنوب شرقی یزد به مناطق حسن آباد، 
ملاصــدرا و اکرم آباد با بیان اینکه این طرح هم اکنون با 
بــرآورد اعتباری بالغ بر ۹ هــزار و ۲00 میلیارد ریال در 
جوار جاده دربید در شهر یزد درحال اجراست، تصریح 
کرد: با اجرای این طرح که ضمن جمع آوری آب هشت 
حلقه چــاه جدید الاحداث در منطقــه چرخاب، آب 
شــرب پایدار با فشار مناسب جهت افزون بر 55 هزار 

نفر در این مناطق فراهم می شود.
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 Wکاهش سرمایه اجتماعی
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه این نشست خبری در 
پاســخ به پرسش دیگری مبنی بر معرفی چالش های پیش روی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در حوزه های مختلف هنر که 
از آن به  عنوان شــکاف، ممنوع الکاری و توسعه هنر زیرزمینی 
یاد می شــود، توضیح داد: چالش های عرصــه فرهنگ و هنر 
چالش هــای متعددی بودنــد اما اگر بخواهــم به یک چالش 
مهم اشــاره کنم، موضوع چالش سرمایه اجتماعی است که به 
 شدت کاهش پیدا کرده است. متاســفانه اعتماد مردم به نظام 
حکمرانی کمتر شده است. این موضوع در حوزه فرهنگ و هنر 
نیز شتاب بیشتری پیدا کرد. برای من هم این موضوع تلخ بود و 
ما شاهد قهر و دوری اهالی فرهنگ و هنر در این زمینه بودیم. 
ما نباید سرمان را مثل کبک به برف ببریم و این موضوع را انکار 
کنیم. این مهم ترین چالش و مســاله ای است که اگر ما اعتماد 
ذی نفعان را نداشته باشیم هیچ کاری پیش نمی رود و همه کارها 
براساس این دیوار بی اعتمادی فرو می ریزد. این موضوع هنوز 
هم چالش بســیار مهمی اســت و ما تلاش کردیم تا براساس 
هم فکری همکاران و اصحاب رسانه و فرهنگ این کار سخت 
را به نتیجه برســانیم. تلاش من هم این بوده که بتوانیم اصحاب 
فرهنگ و هنر را با فضای ایــران و بحران های پیش رو، همراه 
کــرده تا بتوانیم حرف همدیگر را بهتــر بفهمیم. ما باید پاره ای 

از سوءتفاهم ها را با تغییر منش ها و روش ها از میان برداریم.

 Wتوجه به ژانر اجتماعی
صالحی در جواب ســوالی مبنی بر به حاشــیه رانده شدن 
ژانرهای جدی حوزه ســینما به دلیل رشــد فزاینده فیلم های 
کمدی گفت: این دغدغه بســیار قابل درک اســت. بالاخره 
ســینمای ایران ویترینی اســت که اگر بخواهــد در قالب یک 
ژانر حتی بهترین کمدی ها هم نمایش داده شــود قطعاً به افول 
می انجامد و اصلًا نباید مفتخر باشیم که چون فروش بالاست 
بنابراین باید به ژانرهای دیگر توجه نکنیم. بی تردید اگر سینمای 
کمدی درست ساخته شــود، سینمای محترمی است اما برای 
بنــده و همکارانــم در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی دیگر 
ژانرهای ســینمایی نیز بســیار جدی اســت. البته در مجموع 
باید گفت، تعداد فیلم ها در حوزه ســینمای اجتماعی مقداری 
قابل توجه تر شــده که باید در این زمینه جدی تر قدم برداریم. 
فکر می کنم با اطلاعــات جدیدی که پیدا کردم کم وبیش دیگر 

مسیرهای سینما نیز مورد توجه قرار گرفته است.

 Wحل مشکل تعدادی از ممنوع الکارها
صالحی درباره ماجرای ممنوع الکاری هنرمندان و اقدامات 
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اسلامــی در این زمینــه بیان کرد: 
برخــی اتفاقات افتاد کــه تابع زمان بود و برخــی مجموعه ها 
تصمیــم گرفتند که پاره ای از ممنوعیت ها صورت بگیرد. تا این 
مرحله مشکل بســیاری از هنرمندان مرتفع شده که من تلاش 
می کنم، اســامی افراد را به دلیل افزایش حساسیت ها نبرم. اما 
خوشــبختانه با تعاملی که در نهادهای امنیتی و قضایی انجام 
دادیم، تلاش های خوبی صورت گرفته که مشــکل بســیاری 
از هنرمندان حل شــود. این طبیعی اســت کــه در این زمینه 
پرسش های زیادی مطرح است و این موضوع یکی از مهم ترین 

مسائلی است که بنده به  عنوان مسئول حوزه مربوطه موظف با 
پاسخگویی هستم. اما باید بگویم که 50 درصد مشکل بسیاری 
از هنرمندان ممنوع الکار مرتفع شده است. به طور کلی برداشت 
ما این اســت که جریان وفاق اجتماعی باید به سمتی برود که 
براساس چنین رویکردی مشکلات هم حل شود. خوشبختانه 
در این زمینه جلســاتی هم با نهادهای امنیتی و قضایی برگزار 
شــد و فکر می کنم، نتایج مطلوبی هم به همراه داشــته باشد. 
شما بدانید تلاش ما به سمتی است که موثرترین کارها را داشته 

باشیم.

 Wتلاش برای گفت وگو
رئیس شــورای هنر در بخش دیگری از این نشست خبری 
درباره حضور برخی از مجموعه های فرهنگی هنری در مواجهه 
با ممیزی و نحوه واکنش وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
مواجهــه با این نهادها گفت: تلاش ما انجام گفت وگو اســت. 
این مهم تریــن تلاش ما در مواجهه بــا مجموعه های دیگری 
اســت که باید آن را به نتیجه برسانیم. اینها حوزه هایی است که 
می تواند براســاس گفت وگو اثربخش باشد. ما باید بتوانیم یک 
زیست بوم فرهنگی با مجموعه های فرهنگی دیگر برقرار کنیم 
و در این زمینه تفاهم داشته باشــیم. اینها مهم ترین رویکردها 
در حوزه های فرهنگی، امنیتی و انتظامی اســت که باید به هم 
نزدیک شوند. البته در مواردی که به نتیجه نرسیم، برداشت من 
این است که هر کسی در حوزه شرح وظایف خود عاملیت پیدا 

می کند و این موضوعی است که باید دنبال شود.

 Wچالش تغییر ذائقه موسیقی ایرانی
صالحی در پاســخ به پرســش یکی از خبرنگاران مبنی بر 
رویکردهای وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در حوزه موسیقی 
ازجمله بازگشت هنرمندان خارج از کشور، صدور مجوز برای 
موسیقی رپ و ماجرای پرچالش بازارچه شمالی موزه هنرهای 
معاصــر گفت: من به  عنوان یک ایرانــی باید بگویم این مقدار 
علاقــه ای که به موســیقی کره ای به وجود آمــده باید برای ما 
معنای بسیار عمیقی داشته باشد. اینکه ما کجا اشتباه کردیم و 
می کنیم که این طور ذائقه موسیقی ایران را تغییر دادیم و کودک 

و نوجوان ما در مسیری قرار می گیرد که شیفته موسیقی کره ای 
شود. این یک چالش بسیار بزرگ است که باید به آن پاسخ داد. 
طبعاً نمی خواهم بگویم این پرسش ها مساله ما نیست اما مساله 
اصلی این اســت که ما وقتی مجال را برای موســیقی ایرانی، 
موسیقی جدید و موسیقی مدرن تنگ می کنیم چنین فضاهایی 
پدید می آید. پس به نظرم توسعه سند موسیقی یکی از مهم ترین 
رویکردهای ماســت. همین که موسیقی دارای یک سند شده 
به نظرم مطلوب اســت. حتی همین هفته قبل در شورای هنر، 
جلســه ای را با اهالی خانه موســیقی برگــزار کردیم. همه این 
مخاطرات بحث های جدیدی را به وجود آورده که این می تواند 
امیدوارکننده باشد. بنابراین فکر می کنم براساس سند موسیقی 

و اصلاحات آن می توانیم به حل مشکلات نزدیک شویم.

 Wکارگزار قانون
وزیر ارشاد درباره ســازوکار مشخص برای بررسی کتاب و 
اینکــه دولت برای اصلاح قانونی ممیــزی کتاب چه برنامه ای 
دارد، تصریــح کــرد: بایــد باب گفت وگــو را بیــن مولفان و 
بررســی کنندگان باز کنیم. بررســی باید فضای بیرونی باشد و 
در پستو نباشد تا گفت وگو بتواند انجام شود و اگر نکته ای دارد 
بگوید، زیرا می خواهد قانون را اجرا کند. موضوع گفت وگو را 
بررســی کننده و مؤلف به رسمیت بشناسند و و وقت بگذارند. 
ما آمر و مرشــد نیســتیم بلکه کارگزار قانون هستیم. مؤلفان و 
هنرمندان ولی نعمت ما هســتند. این دو ســازوکار تا حدودی 
جــواب می دهد. به علاوه نگاه دیگری که داریم این اســت که 
حق الناس فقط پول نیســت و اینکه بخشی از عمر شخصی را 
متوقف و ضبط کنید هم حق الناس است و باید برای آن جواب 
درستی داشته باشــید، اگر اثری را متوقف می کنید، حق الناس 

است.  
 او یادآور شــد: قانون بررســی کتاب برای زمانی است که 
کتاب زیر ۱0  هزار نســخه منتشر می شد و متغیرهای متفاوتی 
داشــت. جهان پیرامون ما عوض شده است، نمی گویم مقهور 
عصر تغییرات باشــیم اما باید متوجه تغییرات باشــیم و بدانیم 
ابزارهایی که ممکن است موثر باشند به مرور کند شده و علیه ما 
خواهند شد. باید در قانون بررسی، اصطلاحاتی صورت بگیرد.

سرمان را مث کبک در برف فرو نبریمل
گزارش سینمای ایران 

تصحیح فراخوان جشنواره فیلم فجر
 فیلم های ایرانی نمایش  داده شده در دنیا می توانند 

به جشنواره بیایند

دبیر جشــنواره فیلــم فجر با حضــور در یک برنامه 
رادیویی درباره چالش های این روزهای جشنواره سخن 
گفت و حضور فیلم ها در جشــنواره های جهانی را برای 

شرکت در جشنواره ملی فجر بلامانع دانست.
شاهســواری دربــاره فیلم هایی که پیــش از این در 
جشــنواره های خارجی شرکت داشــته داشته و امسال 
در جشــنواره فیلم فجر نیز پذیرفته شده اند؛ توضیح داد: 
جشنواره جهانی فیلم فجر خوشبختانه با اینکه دو سال 
اســت برگزار نشــده، همچنان در رده جهانی الف قرار 
دارد. تــا آنجایی که من اطلاع دارم، جشــنواره های رده 
الف ترجیح می دهند هر فیلمی که به آن ها ارائه می شود، 
اولین نمایش خود را در آن جشنواره داشته باشد. اما این 
مســاله در مورد برخی دیگر از جشنواره ها وجود ندارد. 
جشنواره فیلم فجر اساساً یک جشنواره ملی است و این 

قواعد به آن تعلق نمی گیرد.
وی اضافه کرد: به دلیل اینکه در میانه راه این تفکیک 
صورت گرفته است درحالی که وقتی فراخوان جشنواره 
منتشر شد هنوز بخش ملی و بین المللی تفکیک نشده 
بود ممکن است، تفسیرهای متفاوتی از فراخوان صورت 
بگیــرد. اما اگر فیلمی با مجوز ســازمان ســینمایی در 
جشنواره جهانی شرکت کند حضورش در جشنواره فجر 

بلامانع است.
وی در پایان درباره فیلم هایی که گفته می شد برخلاف 
آیین نامه در این جشــنواره حضور داشته اند، تاکید کرد: 
حضور فیلم ها در جشنواره ها با داشتن قواعد و مقررات 

سازمان سینمایی در جشنواره فیلم فجر بلامانع است.
منوچهر شاهســواری، دبیر جشــنواره فیلم فجر که 
درباره حواشــی و اتفاقات این جشــنواره در »استودیو 
هشــت« رادیو نمایش صحبت می کــرد، درباره اصلاح 
پوستر حاشیه ای این جشنواره گفت: فکر می کنم در روز 
اعلام اســامی فیلم های جشنواره، پوستر اصلاح شده به 
نمایش گذاشته شد، اینگونه نبود که بخواهد عوض شود 
بلکه بر ســر جزئیات فنی و گرافیکی آن نکته ای وجود 
داشت و نقدهای دلسوزانه ای مطرح شده بود و با تأخیر 
اما در نهایت در مراسم اسامی فیلم های شرکت کننده که 
از تلویزیون پخش شد، آنچه دیدیم، نسخه اصلاح شده 
پوســتر بود. وی درباره اینکه فیلم »قاتل و وحشی« به 
صورت قطعی قرار اســت در جشنواره نمایش داده شود 
یا خیر، بیان کرد: هر جشنواره ای گمانه زنی های خود را 
دارد و دوســتان در فضای رسانه ای گاهی اوقات علایق 
و گاهی اوقات کنجکاوی هــای خود را اعلام می کنند. 
به نظر من بایــد کمی صبوری کنیم تــا بتوانیم آنچه که 
به نظر من آینه تمام نمای ســینمای ایران اســت، چه در 
نمایش های ویژه و چه در بخش مسابقه سینمایی ایران 

عرضه کنیم.
شاهســواری اضافه کرد: واقعیت این است که اسم 
هیچ فیلمــی در این لحظه قابل بیان نیســت و در حال 
بررسی هستیم. باید با صاحبان آثار مذاکره کنیم و اجازه 
بگیریم. به هر حال در بخش مســابقه، فراخوان وجود 
دارد ولــی در بخش نمایش ویــژه در درجه اول رضایت 
صاحبان آثار ســپس تنظیم جدول زمانی ، ســالن و … 
مورد نیاز است. همه این ها یک زنجیره است که امیدوارم 

انجام شود. 
دبیر جشــنواره فیلم فجر در ادامه با خبر جدیدی بیان 
کرد: از هشتم بهمن به پیشواز جشنواره در جزیره ابوموسی 
می رویم و در طول این مدت با یک پرده بزرگ در جزیره، 
آثار ســینمایی را برای اهالی جزیره به نمایش می گذاریم. 
این نمایش ها شــامل تنوع موضوعی به علاوه بخشی از 
فیلم های جشــنواره خواهد بود و فکــر می کنم این اتفاق 
مهمی اســت که در جزیره ابوموسی رخ می دهد. سالنی 
در جزیره تجهیز ســینمایی می شود تا بعد از جشنواره هم 

اهالی جزیره بتوانند به صورت دائمی فیلم ببینند.

ادامه گزارش یک
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ضریب ایمنی بالای انتقال گاز در شمالغرب کشور؛

تاکید مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز 
ایران بر لزوم مصرف بهینه انرژی

ســازندگی - اسد فلاح: مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز 
ایران بر آمادگی کامل برای گذر موفق از فصل سرما و لزوم 

مصرف بهینه انرژی تاکید کرد.
مهــدی زارع در دیــدار با نماینده ولی فقیه در اســتان 
آذربایجــان شــرقی و امام جمعــه تبریز ضمن اشــاره به 
اهمیت بخشی ضریب ایمنی بالای انتقال گاز در شمالغرب 
کشور اظهار کرد: با اقدامات انجام یافته شرایط برای انتقال 
پایدار گاز طبیعی و جلوگیری از افت فشار در ماه های سرد 
سال در منطقه فراهم شــده و در تلاش هستیم از حداکثر 
ظرفیت ها برای عبور موفق از فصل ســرما استفاده کنیم. 
زارع به همیاری و همدلــی هموطنان در جهت حرکت به 
سمت زمستانی پایدار اشــاره کرد و افزود: تمام اقدامات 
لازم و تعمیرات مورد نیاز خطوط لوله انتقال و تاسیســات 
تقویت فشار گاز در شمالغرب کشور برای آمادگی زمستانی 
انجام شده است. مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ایران به 
اهمیــت مصرف بهینه انرژی تاکید و اظهار کرد: با کاهش 
یــک درجه دمای اتاق و رعایت دمــای رفاه می توانیم تا ۶ 
درصد در مصرف گاز صرفه جویی کنیم و این اقدام ساده اما 
بسیار موثر به پایداری شبکه انتقال گاز و جلوگیری از افت 

فشار گاز کمک شایانی خواهد کرد. 
وی در ادامه به تشــریح مسیرهای انتقال گاز به استان 
آذربایجان شــرقی پرداخت و تصریح کرد: در حال حاضر 
گاز از چهار مســیر مختلف به اســتان منتقل می شود. به 
گفته زارع، این چهار مورد فعلا از مسیر زنجان و هشترود 
4 توربوکمپرســور، از مسیر اردبیل سراب 4 توربوکمپرسور 
و از مســیر تکاب نیز یک توربوکمپرسور در حال فعالیت 
هســتند. مدیر منطقه ۸ عملیات انتقــال گاز ایران افزود: 
با توجه به این ظرفیت ها و اقدامات انجام شــده، اطمینان 
داریم بتوانیم در فصل زمســتان نیز گاز مشترکین را به طور 
پایدار تأمین کنیم. زارع با بیان اینکه از حدود چهار هزار و 
۲00 کیلومتر خطوط لوله انتقال گاز بیشــترین آن در استان 
آذربایجان شرقی است، ادامه داد: تعداد ۲۹۱ ایستگاه شیر 
بین راهی یا قطع  کن اتوماتیک در سطح منطقه تعبیه شده 
است تا هنگام بروز احتمالی سانحه آتش سوزی در خطوط 
انتقال گاز که فشــار آنها چهار تا پنج هزار برابر فشــار گاز 
مصرفی مردم در خانه هاست، بتوان شرایط را مدیریت کرد.



07 سال هفتم  شماره 1884
دوشنبه  24 دی 1403 بررسی رویدادهای اجتماعیکوچه

خبر: گزارش اجتماعیادامه گزارش یک

ناصر امانی،  عضو شــورای شــهر تهران درباره جزئیات جلسه 
غیرعلنی صحن شــورای شهر تهران به ســازندگی گفت:  به خاطر 
تعطیلی رسمی دیروز به علت تصمیم دولت و استانداری، کمیسیون 
تلفیق تشکیل نشــد. از طرفی برای شورا فرصتی نمانده؛ چون قرار 
است یک شنبه آینده آقای زاکانی لایحه بودجه سال آینده شهرداری 
را بیاورد. طبعاً تا قبل از تقدیم لایحه بودجه باید تکلیف متمم روشن 

شود و تا شنبه آینده فرصت دارید. 
او ادامه داد:  رئیس کمیسیون برنامه و بودجه از بررسی ای که خود 
کمیســیون در مورد لایحه متمم کرده بود و جلساتی که برگزار کرده و 
جلساتی که با شهرداری داشتند و نظرات کمیسیون ها گزارشی دادند 
و در نهایت گفتند، شــهرداری برای متمم امســال سرجمع ۱۸۹000 
میلیارد با بودجه مصوب سقف پیشــنهاد داده است؛ یعنی با بودجه 
۱50۹00 میلیارد تومان 3۹500 میلیارد تومان هم متمم داده که جمعاً 
۱۸۹000 میلیارد تومان می شود. کمیسیون بودجه ۶000 میلیارد تومان 
از آن کم کرده و پیشــنهادش این بوده که بودجه امسال را با ۱۸3000 
میلیارد تومان قطعی کنیم و با تصویب متمم پرونده بودجه امســال 

بسته شود. 
او با اشاره به افزایش قابل توجه میزان بودجه گفت: بنده معتقدم 
این درآمد ناپایدار است و به تعبیر بودجه پول پرفشاری است که وارد 
شــهرداری می کنیم و این آثار کیفیت زندگی و زیســت مردم تهران 
را نه تنهــا بهتر نمی کند بلکه بدتر هم می کند ؛ مثلًا درآمد ناشــی از 
توسعه شهر که ۶۷350 میلیارد تومان بوده،  شهرداری پیشنهاد داده 
به ۷3405 میلیارد تومــان افزایش یابد؛ یعنی ۶000 میلیارد تومان به 
این کد اضافه شود که کمیسیون بودجه آن را ۲000 میلیارد کاهش داده 
بود و پیشنهادش این بود که 4000 میلیارد افزایش پیدا کند. عوارض 
زیربنای مســکونی که بودجه مصوب امسال 3۱۶4۹ میلیارد تومان 
است، شهرداری پیشــنهاد کرده بود با افزایش ۸۷35 میلیارد تومان 
403۸4 میلیارد تومان شــود. عوارض زیربنای غیرمسکونی که در 
بودجه مصوب ۲0۹۹۸ میلیارد تومان بــود با افزایش 5۹۸۷ میلیارد 
تومان ۲۶۹۸5 میلیارد تومان شــود. بهره برداری از معابر و فضاهای 
شــهری که در بودجه امسال 4500 میلیارد تومان پیش بینی شده بود 
۸500 میلیارد تومان شود؛ یعنی صددرصد افزایش پیدا کند. فروش 
اموال غیرمنقول از ۱۶۲۱۶ میلیارد تومــان به ۲4۷۹۶ میلیارد تومان 

برسد؛ یعنی ۸5۸0 میلیارد تومان. 
امانی گفت:  هرچند کمیســیون بودجه از برخی از این اعداد ۲ یا 
3 هزار میلیارد تومان کم کرده اما در ســرجمع حدود ۲0 هزار میلیارد 
تومان از این 3۲000 میلیارد تومانی که قرار اســت با نظر کمیســیون 
بودجه به بودجه امسال اضافه شود از حوزه شهرسازی بود و معتقدم 
نباید این اتفاق بیفتد؛ یعنی هم درآمد ناپایدار است و هم فشار به شهر 
اســت و ترافیک و آلودگی هوا را افزایش می دهد و درآمد غیرکیفی 
اســت و به تعبیر من پول داغ یا پول پرفشار اســت. وقتی در دولت 
بدون پشــتوانه پول چاب می شــود و وارد بازار می شود آثاری دارد، 
این هم چنین آثاری خواهد داشــت؛ ولی معاون شهرسازی و معاون 
مالی اقتصادی توجیهاتی داشــتند و دفاع کرده و می گفتند اینها در 
لایحه درآمدهای پایدار شــهرداری آمده و قرار نیست چیزی خارج 
از لایحه درآمدهای پایدار شــهرداری وصول کنیم. برخی ها در این 
زمینه نظراتی داشتند ولی در ســرجمع بخش درآمدی امسال امروز 

به جمع بندی نرسید.
عضو شــورای شــهر تهران با طرح چند پرســش در این جلسه 
گفت: بنده پرسیدم از چند آیتمی که در حوزه شهرسازی خواندم، چه 
میزانش ناشی از صدور پروانه است، چه مبلغی ناشی از صدور پروانه 
جدید اســت، چه میزانش ناشــی از افزایش تراکم مجاز است و چه 
میزان مازاد بر تراکم است و مجاز است که به کمیسیون ماده 5 برود؟ 
گفتم باید اینها روشن شود تا بتوانیم با چشم باز رای بدهیم. قرار شد 
تا چهارشنبه دوستان شــهرداری این را در اختیارمان بگذارند تا روز 

شنبه شفاف شود و در موردش صحبت کنیم. 
امانی اضافه کرد:  یکی دیگر از بحث ها، فروش اموال غیرمنقول 
بود که شهرداری در متمم ۸5۸0 میلیارد تومان اضافه کرده تا ۲4۷00 
میلیارد تومان شــود. حــدود 30000 میلیارد تومــان هم لایحه های 
جداگانه اســت که شهرداری در طول ســال آورده، فروش ملک که 
آخرین مورد هایپر شــهید باکری بود که ۱۱000 میلیارد تومان از شورا 
مجوز گرفت که این را بفروشــد. گفتم اگر آن ســه مجوز را کنار این 
۲4000 میلیارد تومان بگذاریم حدود 50000 میلیارد تومان می شــود 
و آن گاه درســت است که در یک ســال 50000 میلیارد تومان اموال 
شهرداری و سرمایه شهر را بفروشیم؟ آقای فروزنده گفتند برخی از 
فروش اموال، درست است عنوانش فروش آمده ولی به خودروسازان 
دادیم که قرار اســت اتوبوس تولید کنند؛ یعنی معامله غیرنقد؛ یعنی 
بخشــی از قراردادمان غیرنقد بــوده و این بخــش غیرنقد را ملک 
گذاشــتیم و این آن اســت و می گفتند این در اولویت خود شورا بوده 
و حمل ونقل در اولویت شــهرداری و شوراســت و این را جایگزین 
کردیم که در واقع به معنای فروش ملک تلقی نمی شود. چون بخش 
درآمدی اش قطعی نشد و به شــنبه افتاد، قرار شد شورا شنبه صبح 
و بعدازظهر جلســه داشته باشــد و بحث متمم را ببندد و قرار است 
یک شــنبه لایحه بودجه سال آینده شــهرداری به شورا تقدیم شود. 
امروز بخش درآمدی مورد بحث و بررســی قرار گرفت و وارد بخش 
هزینه ای نشدیم و بخش درآمدی هم قطعی نشد و قرار شد، شنبه در 

مورد هر دو بخش تصمیم گیری شود.

هاشمی همچنین در ادامه بخشــی از آیین نامه ملاک عمل این 
سازمان را که برای دوســال به صورت آزمایشی در شورای مرکزی 
حزب کارگزارن سازندگی ایران به تصویب رسیده،  خواند و گفت: ما 
به عنوان یک حزب سیاســی بدون در نظر گرفتن چالش های نظری 
درباره تفاوت های فلســفی، فقهی و طبیعی زنان، به برابری زنان و 
مردان در برابر قانون اعتقاد داریم و معتقدیم قانون نباید محدودکننده 
زنان در دســتیابی به موقعیت های اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و 
فرهنگی شــود. در مواردی که قواعد فقهی و شرعی این حقوق را 
محدود می کنند، از مجتهدان و حقوقدانان می خواهیم که با اجتهاد 

و بازاندیشی در قانون گذاری این محدودیت ها را رفع کند. 
او با اشاره به مواضع حزب به عنوان یک حزب آزادی خواه متدین 
تاکید کرد: ما میان دین ایدئولوژیک و دین مدنی تمایز می گذاریم. از 
نظر ما دین مدنی دینی است که در جامعه حضور دارد؛ اما حضورش 
را با اجبار و زور به دســت نمی آورد؛ یعنــی حجاب اجباری دقیقاً 
بــرخلاف مواضع حزب ما قرار می گیرد و جزو وظایف ماســت که 
نسبت به این قضیه موضعی داشته باشیم و با رای و نظر عامه مردم در 
سیاست و جامعه ایفای نقش می کند. نظریه دین مدنی به رسمیت 
شناختن نقش اجتماعی و سیاســی دین اسلام است، با این فرض 
که این نقش از راه دموکراتیک، یعنی اتخاذ روش های مردم سالارانه 
مبتنی بر حق رای، حکومت اکثریت و حقوق اقلیت ایفا می شــود. 
فکر می کنیم حتــی حکومت اسلامی پیامبــر اسلام در مدینه یک 
حکومت مدنی، یعنی حکومت مبتنی بر رضایت عمومی بوده است. 
همچنین مطابق با مواضع حزب، از نظر ما شهروند هم دارای حق و 
هم دارای تکلیف است که حقوق فردی و تکالیف اجتماعی را قانون 
مشــخص می کند؛ اما اساس وجودی دولت، شهروندان و اجتماع 
آنان اســت. تاکید بر هویت شهروندی، دموکراســی را از تبدیل به 

پوپولیسم نجات می دهد. 

 W سیاست بدون حزب معنا ندارد
سیدحسین مرعشی،  دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران نیز 
با بیان اینکه اهمیت حزب به اهمیت سیاست برمی گردد، گفت:  هیچ 
امری در هیچ کشوری از سیاست مهم تر نیست و کشورهایی سربلند 
شــدند که سیاســت های درست و سیاســتمداران لایقی داشتند و 
کشورهایی به قهقرا و حاشیه رفتند و افت کردند که یا سیاست های 

غلط یا سیاستمداران نالایقی را انتخاب کردند. 
او با ذکر خاطره ای از آیت الله هاشمی رفســنجانی گفت:  آقای 
هاشــمی دو ماه قبل از رحلتشان ســفری به کرمان داشتند و من و 
آقای رزم حسینی استاندار کرمان هم بودیم. آقای رزم حسینی به من 
گفتند: » تجربه ها و ایده های خیلی خوبی برای اقتصاد ایران داری، 
سیاست را رها کن و در قالب یک مدیر اجرایی اقتصادی ظاهر شو 
تــا بتوانی ایده هایت را جلو ببری«. آقای هاشــمی در همان لحظه 
گفتند امری مهم تر از سیاست وجود ندارد و این جزو آخرین نصایح 
ایشــان به من بود که متوجهش بودم، ولی با این صراحت از ایشان 

نشنیده بودم. 
مرعشــی با بیان اینکه سیاســت بدون حزب یک امر موهون و 
کاملًا مبهم اســت،  تاکید کرد: نمی شود بهداشت و درمان کشور را 
بدون داشتن سازمان های مناسب اداره کرد و نمی شود دانشگاه علوم 
پزشکی را از جغرافیای اداری، سیاسی و مدیریتی کشور حذف کرد 
و هر کس که گفت دکتر هســتم، دکتر شود یا گفت می توانم نسخه 
بدهم، نســخه بدهد و یا گفت می توانم عمل کنم، عمل کند. اینکه 
سیاســت را جاری می دانیم اما به حزب کمــک نمی کنیم و آن را به 
رسمیت نمی شناسیم و به آن اهمیت نمی دهیم، یعنی بلبشویی وجود 
دارد و هر کس که خواســت، می تواند ادعا کند که  مجلس، دولت 

و شــورا را اداره کند. در یکی از شهرســتان ها در ۱۲ دوره انتخابات 
مجلس ۱۲ نفر به عنوان نماینده این شهر انتخاب شدند؛ یعنی یک 
نماینده نبوده که در دور دوم رای بیاورد. بســیاری از شهرهای ایران 

به همین شکل اند؛ چون همه اینها بدون سازمان سیاسی هستند. 
دبیرکل حزب کارگزارن ســازندگی ایران با بیان اینکه ســازمان 
سیاســی کشــور یعنی احزاب،  اضافه کرد: کار حزب فقط کمپین 
انتخاباتی نیســت و کارهای مهم تری دارد. مهم ترین کار نظام های 
حزبی این اســت که باید برای کشــور برنامه های درازمدت داشته 
باشــند و این برنامه هــا را تدوین، مصوب، اجــرا، رصد و ارزیابی 
کننــد و اصلاحات حین برنامه انجام بدهنــد. اگر امروز جمهوری 
اسلامی تصمیم می گرفت و می گفت کشور فقط می تواند یک حزب 
داشــته باشد، آن هم حزب اللهی است که مثلًا رهبر انقلاب رئیس و 
رئیس جمهور هم قائم مقامش اســت، از این وضعی که امروز داریم 
بهتر است چون به هر حال یک حزب است. چین یک حزب است 
ولی حزبی اســت که طی یک دوره 45 ســاله توانسته، اقتصاد این 
کشــور را از ۲00 میلیارد دلار به ۱۷000 میلیارد دلار برساند و سرانه 
یک چینــی را از ۲00 دلار به ۱۲000 دلار افزایش بدهد. امروز حتماً 
هیچ پایتخت اروپایی نمی تواند با شــانگهای از نظر نظم، پیشرفت، 
ثروت، امکانات و همه چیزهایی که در کشــور فراهم کرده، همتایی 

و رقابت کند.
او گفــت:  پس اولین  مســئولیت حزب برنامه اســت و دومین 
مسئولیت حزب، تجمیع تجربیات است. امروز در ایران لازم نیست 
مثلًا آقای زنگنه بعد از 30 سال وزارت دوباره وزیر شود؛ ولی حتماً 
فاجعه اســت که آقای زنگنــه بعد از 30 ســال وزارت، آقای علی 
لاریجانی بعد از ۱۲ سال ریاســت مجلس یا آقای جهانگیری بعد 
از ۸ ســال معاونت اول رئیس جمهور بودن در گوشه بنشینند و هیچ 
نقشی در اداره کشور نداشته باشند. این نقش باید در احزاب تحقق 
پیدا کند؛ یعنی باید تجربیات گذشته به احزاب بیاید و در قالب حزب 
به نســل جوان بدهند و پشتیبانی کنند تا کار بتواند جلو برود. حتماً 
حــزب باید برای کادرهای خود و اول برای قدرت تلاش کند و باید 
بتواند از قدرتی که به دست می آورد، کادرهای خودش را رشد بدهد. 
همه این کارها برای اعتلای کشور است و قرار نیست حزبی قدرت 

بگیرد و از این قدرت سوءاستفاده و کشور را ویران کند.
مرعشــی اضافه کرد:  ما به  عنوان حزبی که ادامه دهنده تفکرات 
آقای هاشمی رفسنجانی هستیم و می خواهیم میراث دار واقعی ایشان 
باشــیم باید از تکنوکراسی کشــور دفاع کنیم. هیچ کسب قدرتی و 
حمایت از عضوی نباید مغایر با اداره کشــور براســاس اصول فنی 
باشد و باید کشور براساس اصول فنی اداره شود. ما تجربه تلخ ویران 
کردن تکنوکراســی کشور را در دوره آقای احمدی نژاد دیدیم و آقای 
روحانی هم نتوانست این تکنوکراسی را احیا کند و هنوز کشور در این 
موضع است که خیلی راحت همه نظاره می کنیم کسی که یک روز در 
یک سازمان مهم اقتصادی کار نکرده، مدیرعامل سازمانی می شود و 
این یعنی نابودی تکنوکراسی. حتماً حزب کارگزاران سازندگی باید از 
اعضایش حمایت کند اما در یک بستر تدریجی سازنده. اعضای ما 
باید یاد بگیرند که از کارشناسی شروع کنند. کسی نمی تواند در یک 
دستگاه اداری یا بنگاه اقتصادی به پله دهم برود و باید رشد طبیعی 
را در نظر بگیریم و از اصول فنی مدیریت کشــور دفاع کنیم. شاید 
روزی کارگــزاران بتواند با خردگرایی، واقع گرایی و اصولی که آقای 
هاشمی به آن پایبند بودند یک بار دیگر دولت تشکیل بدهد و نشان 

دهد که چگونه باید کشور را اداره کرد.

 W احصای آمار پست های سازمانی زنان
محســن هاشــمی،  عضو شــورای مرکزی حــزب کارگزارن 

سازندگی ایران نیز در این مراسم با اشاره به سخنان آیت الله هاشمی 
گفت:  وقتی فاطمه و فائزه درمورد پست های زنان حرف می زدند، 
آیت الله هاشمی می گفتند علت اصلی اینکه زن ها پست انتخابی کم 
دارند و در شــوراها و مجلس حضور ندارند یا کمتر حضور دارند، 
تقصیر خودشــان اســت و اگر خودشان به خودشــان رای بدهند 
اصولًا باید در مجلس یا شــوراها تعداد زنان بیشتری از چیزی که 

الان هست باشد.
او ادامه داد: در سراسر کشور ۱300 شهر و بیش از ۲0000 روستا 
داریم و اگر با مجلس شــورای اسلامی در نظر بگیریم، نزدیک ۱00 
هزار پســت انتخابی هســت و اگر 30 درصد مدنظر شما را در نظر 
بگیریم الان باید 30000 عضو خانم در این شــوراها داشته باشیم که 
الان کمتر از ۲000 نفر اســت و جای کار خیلی جــدی دارد.  اول 
از همه لازم اســت، بانوان روی خود بانوان کار کنند. تعداد خانم ها 
در مجلس های اروپایی بعضا زیر ۲0 درصد اســت و شاید بعضی از 
کشــورها زیر ۱0 درصد است. اگر حزب می خواهد کار کند، خوب 
اســت جامعه بانوان را هدف قرار دهد و از آنان بخواهد تا مشارکت 
بیشتری در انتخابات داشته باشند و سعی کنند افرادی را نامزد کنند 
که خانم ها جذب شان شوند و با علاقه و مشارکت بالا، رای بدهند. 

باید حزب و سازمان زنان این موضوع را مدنظر قرار دهد. 
محســن هاشمی تاکید کرد: پســت های انتصابی در گذشته کم 
بوده و حتی در رژیم شاه هم پست های انتصابی زنان کم بوده است؛ 
ولی درحال حاضر رو به رشــد و گسترش اســت. با توجه به اینکه 
تحصیلات خانم ها رو به افزایش اســت، بــه خصوص تحصیلات 
دانشگاهی شــان، به نظــر می رســد در دســتگاه های اجرایی هم 
پســت های بیشتری را به دست می آورند و خوب است آماری از این 
پست ها داشته باشیم. در پست های اداری و اشتغال هیچ آمار درستی 
نیست که چقدر زن و چقدر مرد شاغل است. خوب است روی این 
کار شــود سپس آسیب شناسی شود که خانم ها در کل مشاغل چند 

درصد حضور دارند و چگونه باید مشاغل پست ها را اشغال کنند. 
عضو شورای مرکزی حزب کارگزارن سازندگی ایران با بیان اینکه 
باید با واقعیت روبه رو شویم و شعار ندهیم،  اضافه کرد: برخی اوقات 
یک مشکل را این قدر بزرگ می کنند و به دیگران تعمیم می دهند که 
باعث می شــود در راه  حل ها انحراف پیدا شود و به نتیجه نرسد. در 
کشور باید آمارگیری شود که وضعیت پست های سطح بالا چگونه 
است. در هیات دولت کاملًا مشخص است و وضعیت آن به گونه ای 
است که تعداد زنان در آن خیلی کم است اما سعی می کنند، افزایش 
بدهند. البته رو به پیشرفت هســتیم. در موقعی حتی نمی پذیرفتند 
یک زن وزیر باشــد. اما آقای پزشــکیان در مجلس گفتند، رهبری 

فرمودند همین خانم مالواجرد خوب است.
هاشــمی اضافه کرد:  حســنی که آیت الله هاشمی رفســنجانی 
داشــت، واقعگرایی بود. واقع گرایی یعنی براساس واقعیات تصمیم 
بگیریــد. آرمان گرایی و واقع گرایی داریم و بیــن این دو عملگرایی 
اســت. تا واقع گرایی مشخص نباشــد و آرمان گرایی هم مشخص 
نشــود، عمل گرایی میانه ای نمی تواند شــکل بگیرد. آرمان های ما 

مشخص است. 
همچنین در پایان این مجمع و در نتیجه انتخابات برگزار شــده؛ 
خدیجــه توفیقیان، پروانه چمن، عفت رحیــم زاده،  فاطمه مقیمی،  
مهدیه یاوری، شــادی تبریزی، خدیجه یعقوبی، آناهیتا احترامی، 
باران میرعلی، ســیمین حاجی پور، آتنا حســینی، زینب شکوری، 
سیما طالبی، آریانا آرمان و بنفشــه سیفی حائز اکثریت آراء شدند 
که- طبق آئین نامه سازمان زنان- به همراه زنان عضو شورای مرکزی 
حزب، شــورای ســازمان زنان حزب کارگزاران ســازندگی ایران را 

تشکیل خواهند داد.

دموکراسی فشار درآمد ناپایدار  توسعه ی 
 پیشنهاد شهرداری برای فروش

50 هزار میلیارد تومان از اموال شهر
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه یك شنبه 13 آبان  
گزارش پیشرفت طرح هاى هسته اى

وزارت اطلاعــات که با طالبــان ارتباط دارد، 
می گوید که طالبــان از فعال  بــودن بازارچه های 
مرزی ایران ممنونند که مشــکلات تجاری آنها را 
رفع می کند و خواستار مهمات هستند و می گویند، 
صداوســیما در اخبار افغانســتان بــرای تضعیف 
آمریکا اغــراق می کند. آمریکا هنــوز برای آینده 
هم نتوانســته طرح قابل قبولی تهیه کند و ناچار با 
روسیه در نپذیرفتن طالبان توافق کرده و با مواضع 
صریح رهبری، دولت و شورای عالی امنیت ملی 

هم نمی توانند در این مسائل اقدامی بکنند.
]رئیس  آقــازاده،  آقــای ]غلامرضا[  عصر 
ســازمان انرژی اتمی[ آمد. گزارشی از پیشرفت 
طرح های مهم هســته ای داد و از گزارش آقای 
]سیدمحمد[ خاتمی، ]رئیس جمهور[ به مجلس 
انتقاد داشت و گفت، ارقامی  که در همان گزارش 
آمده، اظهــارات تحلیلی را نفی می کند و گفت، 
دولت ها با فشار آمریکا، طرح انتقال تکنولوژی 

لیزری را متوقف  کرده اند. 
در تهران و شهرســتان ها، تظاهــرات علیه 
آمریکا به مناســبت روز مبارزه با استکبار بود. 
]اُســامه[ بن لادن، ]رهبر القاعده[ در بیانیه ای 
گفته است، سران کشورهای عربی که با آمریکا 
ابراز دوستی می کنند، کافرند و از مردم پاکستان 
خواســته که علیه ژنرال ]پرویز[ مشــرف، قیام 
کنند. این پیام را با نوار کاست ویدئو به تلویزیون 

الجزیره داده است. 
رئیس  کمیساریای پناهندگان سازمان ملل از 
تلاش های هلال احمر ایران در کمک به آوارگان 
افغانی قدردانی  کرده و سازمان ملل را به خاطر 
عدم ارســال کمک برای ایران مورد انتقاد شدید 
قــرار داده اســت. در گرجســتان، روزانه علیه 
]ادوارد شــواردنادزه[، رئیس جمهور، تظاهرات 

مردمی است و خواستار استعفای او هستند.

دوشنبه 14 آبان 
دانش جدید بیوتكنولوژى 

دکتر ]رضا[ ملک زاده، ]وزیر اسبق بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی[ همراه با دکتر ]فرخ[ 
سعیدی، جراح قفسه سینه آمدند. دکتر سعیدی، 
اسلایدی از یک گوسفند سرحال و بچه اش ارائه 
داد و گفت، این گوسفند با استفاده از دانش جدید 
بیوتکنولوژی خلق شــده؛ به این صورت که یک 
کروموزم از نطفه مادرش برداشــته و آن را خالی 
کرده اند و به جای نطفه گوســفند نر، یک یاخته 
کامل از خود گوســفند ماده بــه درون کروموزم 
گذاشــته اند و مجموعه را در رحم همان گوسفند 
قرار داده اند. باردار شده و این گوسفند را زاییده و 
این گوسفند هم با جفت گیری، این بچه گوسفند 
را زاییــده و نمونه های فراوان از تاثیر این روش از 
تولیدات دامی و ماهی ها و میگوها و کشاورزی را 
ذکــر کرد و گفت، این علم جوان در آینده نزدیک 
جهان و طبیعــت را در برمی گیرد. گفت، اجازه 
تاسیس یک آموزشــکاه بیوتکنولوژیک را گرفته 
اســت و می خواهد، این دانش را در کشور رایج 
کننــد اما احتیاج به پشــتیبانی دارد و با خواندن 
کتاب »امیرکبیر یا قهرمان مبارزه با اســتعمار« 
و اطلاع از اقدامــات دوران ســازندگی بــه این 
نتیجه رسیده که این پشتیبانی را می تواند دریافت 
کند؛ همان گونه که با ابتکار و پشــتیبانی مداوم، 
دانشگاه آزاد اسلامی به این عظمت رسیده است. 
پیشــنهادهای غیرعملی داشــت. گفتم، طرح 

اجرایی بیاورند تا برنامه کمك را تنظیم کنم.
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ساعت۱۲:30 ظهر روز دوشنبه ۲4 دی 
 ماه ۱3۷5 زمانی کــه احمد تفضلی، دفتر 
کارش در دانشکده  ادبیات دانشگاه تهران 
را ترک  کرد، نامــه  و کار های نیمه تمامش 
هنــوز روی میز بود. اطمینان داشــت که 
فردا صبح زود دوباره به آن اتاق باز خواهد 
گشت، تازه پدربزرگ شــده بود و آخرین 
نامــه  ای هم که برای دخترش نوشــته بود 
را روی میز گذاشــت و از همکارش، ژاله 

آموزگار خواست که بدهد آن را پست 
کنند. نمونه  چاپــی آخرین کتاب در 
دست انتشــارش؛ تاریخ ادبیات ایران 
پیش از اسلام را بــرای بازبینی نهایی 
در کیف چرمی اش با خــود  برد تا در 
قراری که ســاعت ۱0 روز سه شــنبه 
۲5 دی با ناشرش داشت، کار را تمام 
شده تحویل دهد. خداحافظی کرد و 
رفت اما دیگر به آن اتاق بازنگشــت. 
منزلش  راهی  با خودروی شــخصی 
در شمیران شــد اما حتی به منزل هم 
نرسید و مرگ او نیمه شب در تهران رخ 
داد و علت آن را تصادف خودرو اعلام 
کردند. ســازندگی به همین مناسبت 
به شرح زندگی و آثار این زبان شناس 

برجسته ایرانی پرداخته است. 

 W آغاز مسیر پربار
۱۶ آذر ۱3۱۶ در اصفهــان به دنیا آمده 
بــود؛ تحصــیلات مقدماتــی را در تهران 
گذرانــد و دیپلم ادبی خــود را از دارالفنون 
دریافت کرد. پس از فارغ التحصیل شــدن 
از دانشــکده  ادبیات فارسی دانشگاه تهران 
به انگلســتان رفت و فوق لیســانس رشته  
فرهنگ و زبان های باســتانی ایــران را از 
مدرســه  زبان های شرقی دانشــگاه لندن 
دریافــت کرد اما کار او تمام شــدنی نبود و 
پس از طی یک دوره پژوهشــی در پاریس 
و بازگشــت بــه ایران، دکتری خــود را هم 
از دانشــگاه تهران گرفــت. از همان زمان 
گذراندن پایان نامه و تز دکتری در دانشــگاه 
فعالیت های پژوهشــی زیادی داشــت و 
حتی به  عنوان پژوهشگر در استخدام اداره  
فرهنگ عامه بود و از ســال ۱34۷ هم به 
تدریس در دانشگاه تهران مشغول شد. پس 
از انقلاب عضو پیوسته فرهنگستان زبان و 
ادب فارســی بود و از سال دو سال قبل از 
آن حادثه مشــکوک و درگذشتش، سمت 

معاونت علمی و پژوهشی این فرهنگستان 
را هم بر عهده داشــت. یکــی از مهم ترین 
کارشناســان زبان های باســتانی ایران بود 
و جز آشــنایی با زبان روســی به زبان های 
عربــی، انگلیســی، فرانســوی، آلمانی و 

ادبیات فارسی هم چیرگی کامل داشت. 

 Wجاه طلبی در پرداختن علم
دکتر ژاله آمــوزگار یکــی از همکاران 
دیرین احمد تفضلی در دانشــکده ادبیات 
دانشــگاه تهــران، او را این گونــه توصیف 
می کند: همیشه به استادی دانشگاه تهران 
افتخار می کرد. تعمدی داشت که در پایان 

اغلــب مقــالات خارجی خــود، عبارت 
دانشــگاه تهــران را بیفزاید. ســعی کرد و 
موفق شد مقام والای استادی را در سطح 
جهانی نگاه دارد، تفکــر عالمانه و روش 
عالمانه داشــت. برنامه ریز بود و سازنده، 
ســخت کوش و پرکار و خوشبختانه بسیار 
موفق. کارنامــه  علمی او آینه این موفقیت 
اســت. او جاه طلبی علمی داشــت و در 
مسائل علمی کمال طلب بود. در این زمینه 
به هیچ وجه به کــم و ناقص قانع نبود. در 
کارهای علمی اش کمال کمال را می جست 
و به این کمــال و به عرضه  آن در ســطح 
بین المللی علاقه مند بود و بسیار خوشحال 
می شد، وقتی مشاهده می کرد که به  عنوان 
دانشــمند در ســطح جهان مطرح است. 
ولی با همه  دانشــش در کلاس های درس 
با دانشجویان مؤدب بود و مهربان، خنده 
و شوخی را چاشنی مطالب مشکل درس 
می کرد، برای کارهای دانشجویانش وقت 
می گذاشــت. درســت چنــد روز پیش از 

این حادثه بود که پابه پای دانشــجویی که 
با او پایان نامــه اش را می گذارند به مخزن 
کتابخانه رفت و با تک تک کتاب ها آشــنا 
کرد، بالا کــه آمد دســت هایش از خاک 
کتاب ها ســیاه بود. بر احترام دانشــمندان 
سالخورده نسبت به خود می بالید. از اینکه 
استاد فروزانفر او را در ۲0 سالگی بر صفحه  
کتابی، دوست عزیز خطاب کرده بود و در 
مقدمه  کتاب عطار از این دانشجوی دکتری 
آن دوران با آن لحن مهربانانه یاد کرده بود با 

افتخار سخن می گفت.
دو هفته پیش از حادثه، وقتی دانشجویان 
باستانی  زبان های  فوق لیســانس  آخر  سال 
دانشــگاه تهران عکس هــای یادگاری 
که از همه  اســتادان گرفته بودند نشان 
 دادند، مدتی به عکس تنهای خود خیره 
شد. وقتی ژاله آموزگار به شوخی او را 
به »نارسیســم« متهم کرد؛ پاسخ داد: 
»برای این خوشــم می آیــد که عکس 
مناسبی برای مراسم یادبود پس از مرگ 
است«. بزرگ  شــده  این عکس روی 
کتاب  نخســتین صفحه  چاپ چهارم 
»شناخت اساطیر ایران« قرار گرفت و 

در روز درگذشت او، آماده  پخش بود. 

 Wمیراث ماندگار
ترجمه دوجلدی کتاب »نمونه های 
نخستین انسان و نخستین شهریار در 
تاریخ افسانه ای ایران« از آرتور کریستن 
ســن با همکاری ژاله آموزگار یکی از 
مهم تریــن آثار احمد تفضلی اســت و 
در این کتــاب مترجمان برخــی مطالب را 
با مراجعه به منابع فارســی و عربی و حتی 
اوستا تصحیح کرده اند. »تاریخ ادبیات ایران 
پیش از اسلام« آخر اثر اوســت که توســط 
دکتر »ژاله آموزگار« منتشــر شــد که روند 
پیشــرفت ادبیات ایران از آغاز تا پایان دوره 
صفویــه با جزئیات کامل در آن شــرح داده 
شده است. »واژه نامه مینوی خرد« ازجمله 
دیگر کتاب  مهم اوســت که دربردارنده تمام 
واژه هایی است که در متن مینوی خرد آمده  
است. احمد تفضلی بیش از ۱0 عنوان کتاب 
دارد و جوایز و تقدیرنامه های زیادی را هم به 
واسطه فعالیت های پژوهشی خود دریافت 
کرده است ازجمله مدال درجه اول فرهنگ، 
تقدیرنامــه و جایزه کتاب ســال جمهوری 
اسلامی ۱3۶۹، لوح تقدیــر و جایزه کتاب 
برگزیده دانشــگاه های کشور ۱3۷0، جایزه 
گیرشــمن در مــارس۱۹۹4 درجــه دکتری 
افتخاری ایران شناسی در شهریور ۱3۷5 از 

دانشگاه دولتی سن پترزبورگ.

وجدانی بیدار  
در سالگرد درگذشت احمد تفضلی به زندگی و جایگاه علمی او پرداخته ایم

تقویم

نیروی زمینی ارتــش جمهوری اسلامی ایران 
بیست وسومین روز دی  ماه سال ۱3۶5 عملیات 
کــربلای ۶ را بــرای آزادســازی ارتفاعات مهم 
شمال شرقی نفت شــهر طراحی و اجرا کردند اما 
به نتیجه دلخواه نرســیدند. میکائیل احمدزاده، 
یکی از تــکاوران ارتش در کــربلای ۶ در همین 
عملیات به اســارت عراقی ها درآمد و پس از ۲۹ 
ماه اســارت به ایران بازگشت. او به  عنوان یکی از 
شاهدان عینی ماجرا در خاطرات خود می نویسد: 
»گلوله های رسام و منور از کنار گوش و سر وپای 
ما می گذشتند اما شاید خواســت خدا بود که به 
ما برخورد نمی کردند. باید مســافتی طولانی را تا 
رســیدن به مواضع خودی طی می کردیم. شرایط 
بسیار دشــوار و خطرناکی بود. یکی از سربازان 
ما از کتف راســت مورد اصابت تیــر قرار گرفت 
و در اثــر تیراندازی خمپاره هــای عراقی ها، یکی 
از درجــه داران زبده هم از ناحیه گونه و پیشــانی 
مجروح شد. گروه ما براساس نقش قبلی باید در 
حین کشف گشتی یا ایجاد خطر، از مسیر یا خط 
ســری حرکت می کرد تا مسیر گشتی افشا نشده 
و میزان تلفات هم به حداقل برســد. گروه دیگر 
ما، اســیر عراقی را به زور همراه خود آورده و در 
فاصله ای مناسب پشت تپه ای پناه گرفته بودند تا 
ما هم به آنان برسیم«. این عملیات چهار روز پس 
از اجرای عملیات »کربلا 5« در منطقه شلمچه 
در منطقــه عمومی ســومار به وســعت تقریبی 
۱00 کیلومترمربع آغاز شــد. نیروهــای ایرانی از 
میدان های وسیع مین، سیم های خاردار و تله های 
انفجاری عبور کردند. اگرچه هدف های پیش بینی 
شــده، عملیات کربلای ۶ تامین نشــد اما ارتش 
ایران پس از شکســتن خطوط و مواضع دشــمن 
بیش از ۶0 کیلومتر از خاک کشــور را آزاد کرد و 
پشتیبانی از عملیات کربلای 5 در منطقه شلمچه 
نیز با موفقیت انجام شد. نیروهای عراقی در این 
عملیات با بمباران وسیع شیمیایی منطقه عملیاتی 
ازجمله بیمارستان صحرایی »سومار« سعی کرد تا 
پیشروی نیروی ارتش جلوگیری کند اما در بخشی 
از آن نــاکام ماند. در ایــن عملیات  3 هزار نفر از 
افراد دشمن کشته شدند، تعداد ۲0 تانک و نفربر 
و ۱۱ هواپیما و دو بالگرد از دشــمن عراقی منهدم 
شد و ده ها تانک و نفربر هم به غنیمت گرفته شد. 
در این عملیات گروهان های پیاده، زرهی و هوابرد 
ارتش جمهوری اسلامی ایران حضور داشــتند. 
نفت شهر دوم مهر ســال ۱35۹ توسط عراقی ها 
اشغال شد و تا آخر جنگ نیز در اشغال آنها ماند.

یادی از کربلای 6
تلفات 3 هزار نفری دشمن

نیره خادمی
گروه تاریخ


